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Ρήματα 
λέγονται οι λέξεις που μας φανερώνουν ότι ένα πρόσωπο, ζώο ή πράγμα:
κάνει μια ενέργεια
παθαίνει κάτι
βρίσκεται σε μια κατάσταση
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[image: SY227]Το υποκείμενο του ρήματος
Με τα ρήματα φτιάχνουμε προτάσεις που έχουν ολοκληρωμένο νόημα. Σε κάθε πρόταση εκτός από το ρήμα υπάρχει και η λέξη που φανερώνει ποιος ενεργεί ή παθαίνει κάτι ή βρίσκεται σε μια κατάσταση. Αυτή η λέξη ονομάζεται υποκείμενο. Το υποκείμενο μπορεί να είναι ουσιαστικό, επίθετο,  αντωνυμία η ολόκληρη πρόταση. 
· Ο Γιώργος τρέχει. (όνομα)
· Θα κερδίσει ο ομορφότερος. (επίθετο ουσιαστικοποιημένο)
· Ο πεινασμένος καρβέλια ονειρεύεται. (μετοχή)
· Αυτός τραγουδά κι αυτή χορεύει. (αντωνυμία)
· Το χθες πέρασε, πάει και τελείωσε. (επίρρημα με άρθρο)
· Δεν επιτρέπεται να μιλάτε μέσα στην εκκλησία. (πρόταση)* 
· Ήταν πολύ ευγενικό το ότι έδωσες τη θέση σου στην κυρία με το μωρό. (πρόταση με άρθρο)*
Προσοχή! Σε ορισμένες περιπτώσεις, το υποκείμενο δεν βρίσκεται στην πρόταση αλλά μπορούμε να το εννοήσουμε εμείς. 
1. Ο Γιώργος σηκώθηκε πολύ πρωί, έφαγε γρήγορα το πρωινό του και ξεκίνησε για τη δουλειά. 
(Τα ρήματα είναι τρία, επειδή όμως το υποκείμενο και των τριών ρημάτων είναι «ο Γιώργος» παραλείπεται για να μη το επαναλαμβάνουμε συνέχεια.)
2. Όταν είναι τέτοια η έννοια του ρήματος που μπορεί να εννοηθεί μόνο ένα υποκείμενο, π.χ.
Πολέμησαν γενναία στο αλβανικό μέτωπο. (οι στρατιώτες)

 3. Όταν το ρήμα δείχνει κάποιο φυσικό φαινόμενο, π.χ.
Όλη την ημέρα φυσάει δυνατά και βρέχει. (ο καιρός)
4. Όταν αναφέρεται σε μια γενική έννοια, π.χ.
Εκτός από τα φυτοφάγα και τα σαρκοφάγα ποια άλλα υπάρχουν; (ζώα)
 5. Όταν δηλώνεται από το πρόσωπο του ρήματος· στις περιπτώσεις του α' και β' προσώπου και του ενικού και του πληθυντικού αριθμού δε χρησιμοποιούμε το υποκείμενο, γιατί εννοείται από το πρόσωπο του ρήματος. Έτσι δε λέμε συνέχεια εγώ γράφω, εγώ διαβάζω, εσύ γράφεις, εσύ διαβάζεις, κλπ.
*Προσοχή! Τα απρόσωπα ρήματα
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Συμφωνία ρήματος υποκειμένου
Όταν το υποκείμενο είναι ένα, συμφωνεί με το ρήμα στο πρόσωπο και στον αριθμό. Όταν τα υποκείμενα είναι πολλά, το ρήμα μπαίνει σε πληθυντικό αριθμό και στο επικρατέστερο πρόσωπο (το α’ είναι επικρατέστερο του β’ και του γ’ και το β’ είναι επικρατέστερο του γ’). Δηλαδή:
-Εγώ κι εσύ θα πάμε στο γήπεδο. 
-Εγώ κι αυτός θα πάμε στο γήπεδο. 
-Εγώ κι αυτοί θα πάμε στο γήπεδο. 

-Εσύ κι αυτός θα πάτε στο γήπεδο.
δ) Εσύ κι αυτοί θα πάτε στο γήπεδο.

Εξαίρεση: Επειδή η ελληνική γλώσσα είναι πλούσια και με μεγάλη ποικιλία, γι’ αυτό και υπάρχουν πολλές εξαιρέσεις. Έτσι, όταν το ρήμα βρίσκεται πρώτο σε μια πρόταση και ακολουθούν τα υποκείμενα, τότε το ρήμα μπορεί να βρίσκεται στον ενικό αριθμό και να συμφωνεί με το πλησιέστερο υποκείμενο. π.χ.
Να έρθεις κι εσύ και ο φίλος σου. (Το ρήμα βρίσκεται στο β’ ενικό, γιατί το πλησιέστερο υποκείμενο «εσύ» είναι β’ ενικού.)
Να έρθει κι αυτός κι εσύ. (Το ρήμα βρίσκεται στο γ’ ενικό, γιατί το πλησιέστερο υποκείμενο «αυτός» είναι γ’ ενικού.)
Όταν τα υποκείμενα είναι στον ενικό αριθμό, είναι όμως πολλά όμοια και δεν υπάρχει αναφορά στο α’ ή στο β’ πρόσωπο, τότε το ρήμα μπαίνει στο γ’ πληθυντικό, π.χ. 
Ο Γιώργος, ο Πέτρος κι ο Κώστας θα πάνε στο γήπεδο. 
Αν υπάρχει αναφορά στο α’ πρόσωπο, τότε το ρήμα μπαίνει στο α’ πρόσωπο πληθυντικού, σύμφωνα με όσα είπαμε παραπάνω, π.χ. 
Εγώ, ο Γιώργος, ο Πέτρος κι ο Κώστας θα πάμε στο γήπεδο.
Αν υπάρχει αναφορά στο β’ πρόσωπο, τότε το ρήμα μπαίνει στο β’ πρόσωπο πληθυντικού, σύμφωνα με όσα είπαμε παραπάνω, π.χ.
Εσύ, ο Γιώργος, ο Πέτρος κι ο Κώστας θα πάτε στο γήπεδο.
Όταν το υποκείμενο είναι περιληπτικό όνομα, το ρήμα μπαίνει είτε στον ενικό είτε στον πληθυντικό. 
Ένα ζευγάρι παπούτσια μπορεί να κοστίζει μέχρι και 300 €
Ένα ζευγάρι παπούτσια μπορεί να κοστίζουν μέχρι και 300 €
             [image: SY227]  Οι διαθέσεις του ρήματος
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Προσοχή!
Σε ποια διάθεση ανήκει το ρήμα το καταλαβαίνουμε από το νόημα της πρότασης, από τα συμφραζόμενα, όπως λέμε. Με άλλα λόγια, το ίδιο ρήμα μπορεί να είναι άλλοτε σε ενεργητική διάθεση, άλλοτε στην παθητική κι άλλοτε στη μέση, π.χ.
	Η μαμά χτενίζει την κόρη της.
	 ενεργητική

	Η μαμά χτενίστηκε από την κομμώτρια.
	παθητική

	Η μαμά χτενίζεται.
	μέση
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[image: SY227]      Οι φωνές του ρήματος

· Τα ρήματα που έχουν στο α΄ πρόσωπο ενικού  του ενεστώτα την κατάληξη  –ω  βρίσκονται στην ενεργητική φωνή. Πχ. Διαβάζω, ακούω, βλέπω, χρησιμοποιώ, κλπ.
· Τα ρήματα που έχουν στο α΄ πρόσωπο ενικού την κατάληξη –μαι βρίσκονται στην παθητική φωνή.  Πχ. Απασχολούμαι, ενδιαφέρομαι, επηρεάζομαι, εμπιστεύομαι, κλπ.
· Πολλά ρήματα έχουν και τις δυο φωνές:
	
Γράφω – γράφομαι                
 ενθουσιάζω - ………………….....…
............................. – ντύνομαι                    
 ……………….  -  νανουρίζομαι

	
……...............….. - μοιράζομαι               
 χάνω -  …………..........…………..
Θεωρώ -  ......................….....            
      γελώ -  …...................……………



· Υπάρχουν όμως και ρήματα που σχηματίζονται μόνο στη μια φωνή:
Ζω, γερνώ, τρέχω,κρυώνω κλπ        μόνο στην ενεργητική φωνή
Έρχομαι, φαίνομαι, δέχομαι, σκέφτομαι, κλπ              μόνο στην παθητική φωνή
· Τα ρήματα που έχουν μόνο παθητική φωνή ονομάζονται αποθετικά ρήματα.

Προσοχή: Σύμφωνα με ορισμένες γραμματικές περιγραφές αποθετικά ρήματα είναι όσα έχουν μόνο παθητική φωνή με ενεργητική διάθεση και χρησιμοποιούνται ως μεταβατικά με αντικείμενο στην αιτιατική. (Χατζησαββίδης, σελ.75)
Γενικά: Η φωνή προσδιορίζει τον τρόπο κλίσης, αλλά όχι και τη σημασία του ρήματος. Π.χ. το ρήμα λιώνω είναι ενεργητικής φωνής αλλά μπορεί να έχει και παθητική σημασία:
- Ο ήλιος έλιωσε τα χιόνια. (ενεργητική σημασία)
-Λιώνω από την αγάπη μου για σένα! (παθητική σημασία)


[image: SY227]Οι συζυγίες του ρήματος
· στην α' συζυγία κατατάσσονται τα ρήματα που τονίζονται στην παραλήγουσα της ενεργητικής π.χ. τρέχω, παίζω ή στην προπαραλήγουσα  της παθητικής, π.χ. λύνομαι, γράφομαι
· στη β' συζυγία κατατάσσονται τα ρήματα που τονίζονται στη λήγουσα της ενεργητικής, π.χ. μιλώ, γελώ (ή στην παραλήγουσα αν είναι σε -άω, μιλάω) και στην παραλήγουσα της παθητικής, π.χ. μιλιέμαι, προσποιούμαι, φοβάμαι.
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[image: SY227] Οι εγκλίσεις του ρήματος
Εγκλίσεις λέγονται οι μορφές που παίρνει το ρήμα, προκειμένου να δηλωθεί η στάση του ομιλητή. 
Με τις εγκλίσεις εκφράζονται διάφορες τροπικότητες, δηλαδή σημασίες που δείχνουν την υποκειμενική στάση του ομιλητή. Οι προσωπικές εγκλίσεις είναι τρεις: 

· Η οριστική: φανερώνει το πραγματικό, το βέβαιο.
-Ο Κώστας τρέχει.
-Το παιδί ντύθηκε. 
-Η μπάλα χάθηκε. 

(Αλλά μερικές φορές μπορεί να δηλώνει και το πιθανό ή δυνατό να γίνει, μια ευχή ή μια παράκληση.)
-Ο Πέτρος δεν είναι μέσα. Θα παίζει στην αυλή.
-Δεν έρχεσαι αύριο μαζί μου στη δουλειά;
-Θα έδινα τα πάντα, για να πετύχω.
· Η υποτακτική: φανερώνει αυτό που θέλουμε ή αυτό που περιμένουμε να γίνει( το επιθυμητό , το πιθανό). Επίσης, μπορεί να εκφράζει ευχή, προτροπή ή παραχώρηση. 
-Και να έρθει και να μην έρθει, εγώ θα πάω. 
-Ας τρέξουμε να προλάβουμε! 
-Ας γίνω πρώτα καλά, και ύστερα βλέπουμε.
-Ας πάει στο καλό. 
-Ας έρθει κι αυτός, αφού το θέλει.

· Η προστακτική: φανερώνει διαταγή, απαγόρευση, παράκληση ή ευχή.
-Τρέξτε γρήγορα και σταματήστε τις φωνές!
-Σταμάτησε παιδί μου τα κλάματα 
-Μη μιλάτε όλοι μαζί, δεν καταλαβαίνω τίποτα.
-Βόηθα Παναγιά μου! 
-Πήγαινε στο καλό παιδί μου! 

Υπάρχουν και οι απρόσωπες εγκλίσεις:
Το απαρέμφατο: είναι άκλιτο και χρησιμεύει για τον σχηματισμό ορισμένων χρόνων του ρήματος (Παρακείμενος, Υπερσυντέλικος, Συντελεσμένος Μέλλοντας). Απαρέμφατο έχει μόνο ο Αόριστος στην ενεργητική και την παθητική φωνή. Π.χ. το απαρέμφατο του ρήματος γράφω: γράψει κλπ. Έχω γράψει, είχα γράψει, θα έχω γράψει 
Η μετοχή: είναι τύπος του ρήματος που μοιάζει με επίθετο. Στην ενεργητική φωνή σχηματίζεται με την κατάληξη -ο(ώ)ντας. Στην παθητική φωνή κλίνεται ως επίθετο και στα τρία γένη.

	ΡΗΜΑ
	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
	ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

	δένω 
	δένοντας
	Δεμένος, δεμένη, δεμένο

	Αγαπώ
	αγαπώντας
	Αγαπημένος, -η, -ο

	Χτενίζω
	χτενίζοντας
	Χτενισμένος, -η, -ο

	Γράφω
	γράφοντας
	Γραμμένος, -η, -ο
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[image: SY227]Οι  χρόνοι του ρήματος και το ποιόν της ενέργειας

Τα ρήματα (κυρίως στην οριστική έγκλιση) φανερώνουν κάτι το οποίο έγινε τώρα (στο παρόν) ή κάτι που έγινε χθες (στο παρελθόν) ή που θα γίνει αύριο (στο μέλλον).

Άρα οι χρόνοι των ρημάτων είναι τριών ειδών:
1. παροντικοί: δείχνουν ότι αυτό που σημαίνει το ρήμα γίνεται τώρα, στο παρόν.
-Τώρα γράφω τα μαθήματά μου
2. παρελθοντικοί: δείχνουν ότι αυτό που σημαίνει το ρήμα έγινε πριν, στο παρελθόν. 
-Χθες έγραψα τα μαθήματά μου
3. μελλοντικοί: δείχνουν ότι αυτό που σημαίνει το ρήμα θα γίνει μετά, στο μέλλον. 
-Αύριο θα γράψω τα μαθήματά μου
Από την άλλη πολλές φορές είναι αναγκαίο να δηλώσουμε το ποιόν ενέργειας, δηλ. αν η πράξη μας:
α) γίνεται συνέχεια, δηλαδή έχει διάρκεια, επαναλαμβάνεται, π.χ. έγραφε όλη τη μέρα τα μαθήματα
β) γίνεται μια στιγμή, δηλαδή σύντομα, στιγμιαία, συνοπτικά, π.χ. χθες το βράδυ έγραψε τα μαθήματα
γ) έχει γίνει, δηλαδή έχει συντελεστεί, π.χ. έχει γράψει τα μαθήματα
Για να αποδοθούν οι τύποι του πότε γίνεται μια πράξη και του πώς γίνεται, χρησιμοποιούμε τους παρακάτω χρόνους: ενεστώτα, παρατατικό, μέλλοντα εξακολουθητικό, αόριστο, μέλλοντα διαρκείας ή συνοπτικό, παρακείμενο, υπερσυντέλικο και συντελεσμένο μέλλοντα.
Ας δούμε πιο αναλυτικά τι δηλώνει ο κάθε χρόνος όταν μελετάμε το ρήμα στην οριστική έγκλιση:
Παρελθοντικοί χρόνοι
· Ο παρατατικός φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα γινόταν στο παρελθόν συνέχεια ή με επανάληψη, π.χ.
· Όλο το πρωί χτες καθάριζα το σπίτι. (παρελθόν-συνέχεια)
· Την προηγούμενη εβδομάδα κάθε μέρα διάβαζα δύο ώρες (παρελθόν-επανάληψη)
· ο αόριστος φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα έγινε και τελείωσε στο παρελθόν, π.χ.
· Χτες το πρωί καθάρισα το σπίτι. (παρελθόν-κάποια στιγμή)
· Την προηγούμενη εβδομάδα διάβασα δύο ώρες. (παρελθόν-κάποια στιγμή)
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· ο υπερσυντέλικος φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα ήταν τελειωμένο στο παρελθόν πριν γίνει κάτι άλλο, π.χ.
· Όταν ήρθες, εγώ είχα καθαρίσει το σπίτι. (παρελθόν-τελειωμένο πριν από κάτι άλλο)
· Είχα διαβάσει ήδη δύο ώρες, όταν ήρθες. (παρελθόν-τελειωμένο πριν από κάτι άλλο)
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Παροντικοί χρόνοι
· Ο ενεστώτας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα γίνεται τώρα συνέχεια ή με επανάληψη π.χ.
· Όλο το πρωί καθαρίζω το σπίτι. (τώρα-συνέχεια)
· Αυτήν την εβδομάδα κάθε μέρα διαβάζω δύο ώρες (επανάληψη)
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· ο παρακείμενος φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα έγινε στο παρελθόν και έχει τελειώσει την ώρα που μιλούμε, π.χ.
· Τώρα που ήρθες, έχω καθαρίσει ήδη το σπίτι. (έχει τελειώσει τώρα)
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Μελλοντικοί χρόνοι
· Ο εξακολουθητικός μέλλοντας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα θα γίνεται συνέχεια στο μέλλον ή με επανάληψη, π.χ.
· Όλο το πρωί θα καθαρίζω το σπίτι. 
· Την επόμενη εβδομάδα κάθε μέρα θα διαβάζω δύο ώρες. 
· ο στιγμιαίος ή συνοπτικός μέλλοντας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα θα γίνει και θα τελειώσει στο μέλλον π.χ.
· Αύριο το πρωί θα καθαρίσω το σπίτι. 
· Την επόμενη εβδομάδα θα διαβάσω δύο ώρες. 
· ο συντελεσμένος μέλλοντας φανερώνει πως εκείνο που σημαίνει το ρήμα θα είναι τελειωμένο στο μέλλον, πριν τελειώσει μια άλλη ενέργεια. π.χ.
· Όταν θα έρθεις, εγώ θα έχω καθαρίσει το σπίτι.
· Ως τα ξημερώματα θα έχω διαβάσει όλο το βιβλίο. 
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[image: SY227]Η κλίση του ρήματος - θέμα- αύξηση
Όταν κλίνεται ένα ρήμα, διαπιστώνουμε ότι κάποιο μέρος μένει σταθερό και κάποιο αλλάζει, π.χ.
	δένω
δένεις
δένει
δένουμε
δένετε
δένουν


· το μέρος που αλλάζει -ω, -εις, -ει, -ουμε, -ετε, -ουν λέγεται κατάληξη 
· το μέρος που παραμένει σταθερό (δεν) λέγεται θέμα 
· ο τελευταίος φθόγγος του θέματος λέγεται χαρακτήρας, (δεν)
Σημείωση: Το ίδιο παρατηρούμε και για το ουσιαστικό, το επίθετο, την αντωνυμία, τη μετοχή. 

	Από πόσα θέματα σχηματίζονται οι χρόνοι των ρημάτων;

	Ας το διαπιστώσουμε παρατηρώντας όλους τους χρόνους του ρήματος: 
	χρόνοι
	ενεργητική φωνή
	παθητική φωνή

	ενεστώτας
	δένω
	δένομαι

	παρατατικός
	έδενα
	δενόμουν

	εξακολουθητικός μέλλοντας
	θα δένω
	θα δένομαι

	στιγμιαίος μέλλοντας
	θα δέσω
	θα δεθώ

	αόριστος
	έδεσα
	δέθηκα

	παρακείμενος
	έχω δέσει
	έχω δεθεί

	υπερσυντέλικος
	είχα δέσει
	είχα δεθεί

	συντελεσμένος μέλλοντας
	θα έχω δέσει
	θα έχω δεθεί



από το θέμα δεν- σχηματίζονται οι χρόνοι: ενεστώτας, παρατατικός και εξακολουθητικός μέλλοντας 
της ενεργητικής και παθητικής και το ονομάζουμε ενεστωτικό θέμα.
από το θέμα δεσ- σχηματίζονται οι χρόνοι: αόριστος, στιγμιαίος μέλλοντας, παρακείμενος, υπερσυντέλικος και 
συντελεσμένος μέλλοντας της ενεργητικής και το ονομάζουμε αοριστικό ή θέμα ενεργητικού αορίστου
από το θέμα δεθ- σχηματίζονται οι χρόνοι: αόριστος, στιγμιαίος μέλλοντας, παρακείμενος, υπερσυντέλικος και 
συντελεσμένος μέλλοντας της παθητικής και το ονομάζουμε θέμα παθητικού αορίστου. 
Τι είναι η αύξηση;
Όταν κλίνεται ένα ρήμα διαπιστώνουμε ότι σε μερικά ρήματα στον παρατατικό και στον αόριστο προστίθεται στην
 αρχή του ρήματος ένα επιπλέον γράμμα το έ, (ένα μόρφημα, όπως λέγεται) που το ονομάζουμε αύξηση. 
Παρατήρησε προσεκτικά τους παρακάτω πίνακες:
	γράφω
	ιδρύω

	ενεστώτας
	παρατατικός
	αόριστος
	ενεστώτας
	παρατατικός
	αόριστος

	πιάνω
πιάνεις
πιάνει
πιάνουμε
πιάνετε
πιάνουν
	έπιανα
έπιανες
έπιανε
πιάναμε
πιάνατε
έπιαναν
	έπιασα
έπιασες
έπιασε
πιάσαμε
πιάσατε
έπιασαν
	ιδρύω
ιδρύεις
ιδρύει
ιδρύουμε
ιδρύετε
ιδρύουν
	ίδρυα
ίδρυες
ίδρυε
ιδρύαμε
ιδρύατε
ίδρυαν
	ίδρυσα
ίδρυσες
ίδρυσε
ιδρύσαμε
ιδρύσατε
ίδρυσαν


 
	καλοπιάνω

	ενεστώτας
	παρατατικός
	αόριστος

	καλοπιάνω
καλοπιάνεις
καλοπιάνει
καλοπιάνουμε
καλοπιάνετε
καλοπιάνουν
	καλοέπιανα
καλοέπιανες
καλοέπιανε
καλοπιάναμε
καλοπιάνατε
καλοέπιαναν
	καλοέπιασα
καλοέπιασες
καλοέπιασε
καλοπιάσαμε
καλοπιάσατε
καλοέπιασαν



Από τα παραδείγματα παρατηρούμε ότι: 
α) η αύξηση μπαίνει μόνο όταν τονίζεται, π.χ. έπιανα, έπιανες, έπιανε, έπιαναν, ενώ χάνεται όταν δεν τονίζεται, 
π.χ. πιάναμε, πιάνατε.
β) η αύξηση μπαίνει όταν το ρήμα αρχίζει από σύμφωνο (πιάνω), ενώ δεν μπαίνει όταν το ρήμα αρχίζει από 
φωνήεν ή δίψηφο (αυ, ευ κ.τ.λ.), π.χ. ιδρύω > ίδρυα, εύχομαι > ευχόμουν(α), αισθάνομαι > αισθανόμουν(α).
γ) η αύξηση βρίσκεται στην αρχή του ρήματος (έπιανα, έπιασα) και λέγεται εξωτερική αύξηση. Όταν όμως το 
ρήμα είναι σύνθετο (καλοπιάνω) η αύξηση μπαίνει ανάμεσα στο α' και β΄ συνθετικό (καλο-έπιανα, καλο-έπιασα).
 Στην περίπτωση αυτή η αύξηση ονομάζεται εσωτερική αύξηση. Πολλές φορές η εσωτερική αύξηση αυτή 
χάνεται, για παράδειγμα το ρ. καλοέπιανα, καλοέπιασα μπορούμε να το πούμε και καλόπιανα, καλόπιασα. 
Εσωτερική αύξηση παίρνουν και τα ρήματα με πρώτο συνθετικό πρόθεση της αρχαίας, 
π.χ. γράφω > διαγράφω > διέγραφα, διέγραψα. Στην περίπτωση αυτή το τελευταίο φωνήεν της πρόθεσης 
συναιρείται με το -έ- της αύξησης. Από τη συναίρεση αυτή υπερισχύει το -έ- της αύξησης.
	διαγράφω

	ενεστώτας
	παρατατικός
	αόριστος

	διαγράφω
διαγράφεις
διαγράφει
διαγράφουμε
διαγράφετε
διαγράφουν
	διέγραφα
διέγραφες
διέγραφε
διαγράφαμε
διαγράφατε
διέγραφαν
	διέγραψα
διέγραψες
διέγραψε
διαγράψαμε
διαγράψατε
διέγραψαν


 Προσοχή: Η αύξηση μπαίνει μόνο στην οριστική και χάνεται στις άλλες εγκλίσεις. 
Πολύ συχνά ακούμε αντί του σωστού τύπου της προστακτικής διάγραψε, τον τύπο διέγραψε.
	διαγράφω

	αόριστος

	Οριστική
	υποτακτική
	προστακτική

	διέγραψα
διέγραψες
διέγραψε
διαγράψαμε
διαγράψατε
διέγραψαν
	να διαγράψω
να διαγράψεις
να διαγράψει
να διαγράψουμε
να διαγράψετε
να διαγράψουν
	 
διάγραψε
 
 
διαγράψτε
 












Πίνακας α΄συζυγίας και β΄συζυγίας ενεργητικής φωνής        (-ω) --- (ώ)
	 
	Οριστική
	Υποτακτική(να, ας,  για να)
	Προστακτική
	Απαρέμ-φατο
	Μετοχή

	Ενεστώτας
	δένω
αγαπώ
	να δένω
να αγαπώ
	δένε -δένετε
αγάπα-αγαπάτε
	  
	δένοντας
αγαπώντας

	Παρατατικός
	έδενα
αγαπούσα
	 
	 
	 
	 

	Αόριστος
	έδεσα
αγάπησα
	να δέσω
να αγαπήσω
	δέσε – δέστε
αγάπησε-αγαπήστε
	δέσει
αγαπήσει
	 

	Μ. Στιγμιαίος
	θα δέσω
θα αγαπήσω
	 
	 
	 
	 

	Μ. Εξακ/κός
	θα δένω
θα αγαπώ
	 
	 
	 
	 

	Παρακείμενος
	έχω δέσει
έχω αγαπήσει
	να έχω δέσει
να έχω αγαπήσει
	 
	 
	έχοντας δέσει
 

	Υπερσυντέλικος
	είχα δέσει
είχα αγαπήσει
	 
	 
	 
	 

	Συντελεσμένος Μέλλων
	θα έχω δέσει
θα έχω 
αγαπήσει
	 
	 
	 
	 



 α΄συζυγία και β΄συζυγία παθητικής φωνής (-ομαι) --- (-ούμαι -ιέμαι)

	 
	Οριστική
	Υποτακτική 
(να, ας, για να)
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	Ενεστώτας
	δένομαι
θεωρούμαι
 

	να δένομαι
να θεωρούμαι
 

	να δένεσαι – 
να δένεστε
να θεωρείσαι- να θεωρείστε
	 
	 
θεωρούμενος- μενη , -μενο

	Παρατατικός
	δενόμουν
θεωρούμουν
	 
	 
	 
	 

	Αόριστος
	δέθηκα
θεωρήθηκα

	να δεθώ
να θεωρηθώ

	δέσου-δεθείτε
θεωρήσου – θεωρηθείτε
	δεθεί
θεωρηθεί

	 

	Μ. Στιγμιαίος
	Θα δεθώ
Θα θεωρηθώ
	 
	 
	 
	 

	Μ. Εξακ/κός
	Θα δένομαι
Θα θεωρούμαι
	 
	 
	 
	 

	Παρακείμενος
	έχω δεθεί
έχω θεωρηθεί

	να έχω δεθεί
να έχω θεωρηθεί

	 
	 
	δεμένος-η-ο
θεωρημένος-μένη-μένο

	Υπερσυντέλικος
	είχα δεθεί
είχα θεωρηθεί
	 
	 
	 
	 

	Συντελεσμένος Μέλλων
	θα έχω δεθεί
θα έχω θεωρηθεί
	 
	 
	 
	 



Παρατηρήσεις στην ορθογραφία
· Tο α ΄και β΄ πληθυντικό πρόσωπο και της ενεργητικής και της παθητικής φωνής (εμείς, εσείς) γράφεται πάντα με –ε.

· Όλα τα πρόσωπα της παθητικής φωνής γράφονται με –αι εκτός από το α΄ και το β΄ πληθυντικό.
· Το ρήμα «είμαι» κλίνεται σαν ρήμα της παθητικής φωνής

[image: ]

[image: ]

[image: SY227]Η ρηματική φράση- Το αντικείμενο

1. Ρήματα μεταβατικά και αμετάβατα

-Ο ήλιος φωτίζει τη γη.
-Κλαίει όλη τη μέρα και τα δάκρυα τρέχουν σαν νερό στο πρόσωπό του.
-Στον ύπνο του ροχαλίζει δυνατά και δε μ' αφήνει σε ησυχία.
-Μου γεμίζεις το ποτήρι με νερό;
-Πεινάω τόσο πολύ, γιατί κολυμπούσα από το πρωί!

Όταν έχουμε ρήματα που δηλώνουν απλώς ενέργεια, χωρίς η ενέργεια αυτή να πηγαίνει κάπου αλλού, τότε λέμε πως το ρήμα είναι ενεργητικό αμετάβατο. Όταν, όμως η ενέργεια του ρήματος πηγαίνει σε κάποιον άλλον (γη), τότε λέμε πως το ρήμα είναι ενεργητικό μεταβατικό. Το πρόσωπο ή το πράγμα στο οποίο πηγαίνει η ενέργεια του υποκειμένου το ονομάζουμε αντικείμενο.
	υποκείμενο
	ρήμα
	αντικείμενο

	 Ο γεωργός
	οργώνει
	    το χωράφι.

	 Ο Γιώργος
	χτύπησε
	  τον Παναγιώτη.

	 Ο καθηγητής
	 διδάσκει
	    το μάθημα.


 Συνηθίζουμε επίσης να λέμε ότι το αντικείμενο συμπληρώνει την έννοια του ρήματος. Αυτό σημαίνει ότι λέγοντας μόνο το ρήμα ο ακροατής μας δεν καταλαβαίνει τι ακριβώς θέλουμε να πούμε και περιμένει να ακούσει κάτι ακόμη. Για παράδειγμα αν πούμε: "Ο καθηγητής διδάσκει" ο ακροατής μας περιμένει να μάθει "τι διδάσκει;" ο καθηγητής. Χρειάζεται δηλαδή το αντικείμενο "το μάθημα
	1. Ο γεωργός οργώνει το χωράφι.
2. Δες τον ανόητο τι κάνει!
3. Απελευθέρωσαν τους κρατούμενους.
4. Εγώ θέλω μόνο εκείνον και κανέναν άλλο.
5. Φίλησέ με!
6. Ποτέ δε λέει ευχαριστώ!
7. Άκουσα ένα οχ! 
8. Θέλω να φάω.
9. Είπε ότι δε με θέλει πια!
10. Πάρε ό,τι σου αρέσει.
	1. ουσιαστικό
2. επίθετο
3. μετοχή
4. αντωνυμία
5. αντωνυμία
6. ρήμα
7. επιφώνημα
8. πρόταση
9. πρόταση
10. πρόταση


Από τα παραπάνω παραδείγματα γίνεται φανερό ότι ως αντικείμενο χρησιμοποιείται εκτός από ουσιαστικό και κάθε άλλο μέρος του λόγου (επίθετο, μετοχή, αντωνυμία, ρήμα, επιφώνημα, ολόκληρη πρόταση) με ή χωρίς το άρθρο μπροστά τους, όταν στο λόγο παίρνουν θέση ουσιαστικού.
2. Μονόπτωτα και δίπτωτα ρήματα
	α)
	Η Ελένη μοιάζει του πατέρα της 
	γενική

	β) 
	Ο Γιώργος φίλησε την Ελένη.
	αιτιατική

	γ) 
	Ο Γιώργος κλάδεψε την τριανταφυλλιά και τη λεμονιά.
	αιτιατική

	δ)
	Μου αγόρασε μια τυρόπιτα.
	γενική - αιτιατική

	ε)
	Με ρώτησε κάτι.
	αιτιατική - αιτιατική

	στ)
	Με ρώτησε τι κάνω.
	αιτιατική - πρόταση



Ορισμένα από τα μεταβατικά ρήματα δέχονται ένα αντικείμενο και ονομάζονται μονόπτωτα ρήματα, ενώ άλλα παίρνουν δύο αντικείμενα και ονομάζονται δίπτωτα.

3. Άμεσο και έμμεσο αντικείμενο - σύστοιχο αντικείμενο

[image: ]
	[image: ]
Ναι αλλά... θα μπορούσε να ρωτήσει κάποιος, πώς γίνεται στο γ' και δ' παράδειγμα που έχουμε δύο αντικείμενα 
(την Ελένη - την Άννα, την τριανταφυλλιά - τη λεμονιά) το ρήμα να είναι μονόπτωτο;
Ακόμη, πώς γίνεται στο ζ' παράδειγμα που έχουμε επίσης δύο αντικείμενα (με - κάτι), το ρήμα να είναι δίπτωτο;
Η απάντηση είναι απλή!
[image: http://users.sch.gr/ipap/ETYMOLOGIKA/bul3.GIF]Στο παράδειγμα "Ο Γιώργος φίλησε την Ελένη και την Άννα" και τα δύο αντικείμενα βρίσκονται στην ίδια 
πτώση (αιτιατική) και δηλώνουν και τα δύο πρόσωπο.
[image: http://users.sch.gr/ipap/ETYMOLOGIKA/bul3.GIF]Παρομοίως στο παράδειγμα "Ο Γιώργος κλάδεψε την τριανταφυλλιά και τη λεμονιά" και τα δύο αντικείμενα βρίσκονται στην ίδια πτώση (αιτιατική) και δηλώνουν και τα δύο πράγμα.
[image: http://users.sch.gr/ipap/ETYMOLOGIKA/bul3.GIF]Από την άλλη στο παράδειγμα "Με ρώτησε κάτι" μπορεί και τα δύο αντικείμενα να βρίσκονται στην ίδια πτώση (αιτιατική) το ένα όμως δηλώνει πρόσωπο και το άλλο πράγμα.
 


Μπορούμε, λοιπόν, να πούμε ότι μονόπτωτο λέγεται το ρήμα που παίρνει για συμπλήρωμα της έννοιάς του ένα ή πολλά αντικείμενα της ίδιας ποιότητας (πρόσωπο ή πράγμα) σε μία πτώση.
Αντίστοιχα μπορούμε να πούμε ότι δίπτωτο λέγεται το ρήμα που παίρνει για συμπλήρωμα της έννοιάς του δύο ή και περισσότερα αντικείμενα σε δύο πτώσεις, ή στην ίδια πτώση αρκεί το ένα να δηλώνει πρόσωπο και το άλλο πράγμα
Τώρα μπορούμε να καταλήξουμε σε κάποια συμπεράσματα: 
 
	
1. Όταν έχουμε δύο αντικείμενα το ένα σε γενική και το άλλο σε αιτιατική, τότε η αιτιατική είναι το άμεσο. 

2. Όταν το ρήμα συντάσσεται (παίρνει ως αντικείμενο) δύο αιτιατικές, από τις οποίες η μία είναι πρόσωπο και η 
άλλη πράγμα, τότε η αιτιατική του προσώπου είναι το άμεσο και η αιτιατική του πράγματος το έμμεσο.

3. Όταν το ρήμα συντάσσεται (παίρνει ως αντικείμενο) δύο αιτιατικές, από τις οποίες η μία είναι πρόσωπο και η 
άλλη πράγμα, και η αιτιατική του προσώπου ή του πράγματος μπορεί να αντικατασταθεί από εμπρόθετο 
τότε αυτή είναι έμμεσο και η αιτιατική που παραμένει αμετάβλητη το άμεσο.
 


Μπορούμε να τα δούμε στον παρακάτω συγκεντρωτικό πίνακα.
	 
	Συγκεντρωτικός πίνακας δίπτωτων ρημάτων

	 
	Περιπτώσεις
	άμεσο
	έμμεσο

	α)
	αιτιατική  γενική 
Του ζήτησα χρήματα.
	αιτιατική
	γενική

	β)
	αιτιατική εμπρόθετο
Ζήτησα από το Γιώργο χρήματα.
	αιτιατική
	εμπρόθετο

	γ)
	πρόταση  γενική
Ο Γιώργος μου ζήτησε να πάμε στο γήπεδο.
	πρόταση
	γενική

	δ)
	αιτιατική προσώπου  αιτιατική πράγματος
Η μάνα μου με τάιζε πατάτες.
	αιτιατική προσώπου  
	αιτιατική πράγματος

	ε)
	αιτιατική πράγματος  αιτιατική πράγματος = εμπρόθετο
Ο Γιώργος γέμισε το συρτάρι (με) χαρτιά.
	αιτιατική πράγματος 
	 αιτιατική πράγματος
= εμπρόθετο

	στ)
	αιτιατική προσώπου  αιτιατική προσώπου = εμπρόθετο
Παρουσίασε στους μαθητές το διευθυντή.
	αιτιατική προσώπου  
	 αιτιατική προσώπου 
= εμπρόθετο


 
Ας το κάνουμε ακόμη πιο απλό:
 
	Συγκεντρωτικός πίνακας δίπτωτων ρημάτων

	άμεσο
	έμμεσο

	αιτιατική
	γενική

	αιτιατική προσώπου  
	αιτιατική πράγματος

	αιτιατική προσώπου/πράγματος
	αιτιατική προσώπου/πράγματος > εμπρόθετο



ΒΙΒΛΙΟΓΡΑΦΙΑ - ΔΙΚΤΥΟΓΡΑΦΙΑ

	[image: bullet]
	· Γραμματική Νέας Ελληνικής Γλώσσας Α', Β' Γ' Γυμνασίου, Σωφρόνης Χατζησαββίδης - Αθανασία Χατζησαββίδου, ΟΕΔΒ, Αθήνα, Έκδοση Α, 2011.


	[image: bullet]
	· Νεοελληνική Γραμματική, Μανόλης Τριανταφυλλίδης, ΟΕΣΒ, Αθήνα, 1941


· http://users.sch.gr/ipap/Ellinikos%20Politismos/Yliko/Yliko%20nea.htm (Ιστοσελίδα του φιλολόγου Γ. Παπαθανασίου)

· http://synodoiporos.weebly.com/ (ιστοσελίδα της φιλολόγου Ευαγγελίας Σερδάκη)








Φύλλα εργασίας

Οι μορφές του υποκειμένου
[image: ]
Οι εγκλίσεις
[image: ]
Σε ποια έγκλιση βρίσκεται το ρήμα της κάθε πρότασης ;
Ας εξεταστεί τώρα ο ασθενής. (.....................................)
Μη δεχτείτε την πώληση των αγαλμάτων. (.....................................)
Η γη περιστρέφεται γύρω από τον άξονά της. (.....................................)
Το πρόβλημα λύθηκε γρήγορα. (.....................................)
Σταθείτε πιστοί στις ιδέες σας. (.....................................)
Σε δέκα λεπτά να έχει ετοιμαστεί η αίθουσα. (.....................................)

Φωνές και διαθέσεις
Να μετατρέψετε τις προτάσεις από Ενεργητική σε Παθητική σύνταξη και αντίστροφα . 
Πχ: Η αστυνομία έχει ειδοποιήσει του μάρτυρες. (ρήμα ενεργ. Φωνής στον παρακείμενο)
Οι μάρτυρες έχουν ειδοποιηθεί από την αστυνομία (το ρήμα έγινε παθητικό στον ίδιο χρόνο)
 Είχα πετάξει το εισιτήριο κατά λάθος. 
.............................................................................................................................................................
Το σπίτι πουλήθηκε από τον αδερφό μου. 
.............................................................................................................................................................
Τα μπάνια ωφέλησαν τον παππού μου. 
.............................................................................................................................................................
Η Μαρία Κάλλας αγαπήθηκε από όλους τους Έλληνες. 
..........................................................................................................................................
Οι στρατιώτες εκτέλεσαν τη διαταγή. 
.............................................................................................................................................................

Να σχηματίσετε προτάσεις με τον ενεργητικό και τον παθητικό τύπο των παρακάτω ρημάτων. Τι παρατηρείτε;

Μυρίζω – μυρίζομαι ………………………………………………………………………………….……………………………………………………………………………………………………………......................................................................................................................................
Ανοίγω – ανοίγομαι ….…………………………………………………………………………….……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………...........
Πετώ – πετιέμαι ……………………………………………………………………………………….…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………....
[image: ]
Συζυγίες και χρόνοι
Να συμπληρώσεις τις παρακάτω προτάσεις στον κατάλληλο χρόνο με τα ρήματα της παρένθεσης. 
(διαιρούμαι, καταργούμαι, ξεχνιέμαι, χειρουργούμαι, φοβούμαι, αρκούμαι, παραπονιέμαι, πληροφορούμαι)
Ο ασθενής (........................................................) σε δυο ώρες. (Συντελ/νος Μέλλων)
Οι συνταξιούχοι φέτος(.......................................) σε μικρές αυξήσεις. (Αόριστος)
Αυτά που έγιναν σήμερα (......................................) σε λίγο καιρό. (Στιγμιαίος Μέλλων)
Η Άννα (..............................................) γιατί έμενε πολλές ώρες μόνη. (Παρατατικός)
Υπολογίζω ότι σύντομα (.........................................) τα αποτελέσματα. (Στιγμ. Μέλ.)
Το μωρό (....................................) όταν πλησίασε ο σκύλος. (Αόριστος)
Αυτός ο όρος (...........................................) από τα συμβόλαια. (Παρακείμενος)
Στον Πελοποννησιακό πόλεμο οι Έλληνες (.....................................................) σε δυο στρατόπεδα.   (Υπερσ/κος)
 Να γράψεις τα ρήματα του πίνακα στον παρατατικό επιλέγοντας την κατάλληλη στήλη, ανάλογα με τον τύπο της αύξησης
	

	Εξωτερική αύξηση
	Εσωτερική αύξηση

	[image: ]
[image: ]
	
	



Να ξαναγράψετε τα κείμενα βάζοντας τα ρήματα στον παρατατικό
[image: ]


Να μεταφέρετε στον παρατατικό και τον αόριστο τα ρήματα στις προτάσεις που ακολουθούν:
[image: ]
Συμπληρώστε ό,τι λείπει:
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Φύλλο εργασίας στο αντικείμενο
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